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U sklopu projekta Lideri Uključivosti na radnome mjestu (WIC) koji je uspješno završen pod 
vodstvom HR PSOR-a i partnera, Povelja o raznolikosti Slovenije i Rumunjske te uz financijsku 
podršku Europske komisije, dodijeljene su diplome polaznicima edukacija 

Rezultati dvogodišnjeg projekta WIC su sedam-modularni treninzi koji su provedeni tijekom godine. Polaznici 
su kroz kombinirano učenje unaprijedili svoje vještine i znanja o politikama raznolikosti te uspješno 
implementirali završni zadatak unutar kompanija u kojima djeluju. Teme koje su polaznici obradili su: 
Raznolikost kao ključ za promicanje održivosti, Mentorstvo za raznolikost i uključivost, Komunikacija i 
raznolikost, Uključivanje osoba s invaliditetom, Rodna ravnopravnost, LGBTIQA+ i Raznolikost prema dobi. 


Nakon uspješno provedene edukacije, polaznici su imali završni zadatak koji su izradili u partnerstvu sa svojim 
odabranim mentorima, a njihovi sažetci će uskoro biti objavljeni.


Kao potvrda uspješnog prolaska kroz edukaciju, polaznicima su uručene diplome. Svečana dodjela diploma 
održana je krajem prosinca kada je ujedno i osnovan alumni polaznika WIC edukacije koji će nastaviti 
provoditi politike raznolikosti i razmjenjivati znanja i iskustva stečena obrazovnim procesom.


Dodjela dimploma za projekt 
Workplace Inclusion Champion – 

čestitke svim sudionicima
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Fotografija: pixabay 
Piše: Dĳana Varlec 

Europski parlament prihvatio je mjere za očuvanje konkurentnosti gospodarstva uz primjenu 
CBAM mehanizma, no bez direktne pomoći kad je riječ o izvozu. 

U proteklih deset dana Europski parlament usvojio je niz zakonskih dokumenata usmjerenih na borbu s 
klimatskim promjenama. Prije svega usvojen je konačni tekst Uredbe o uspostavi mehanizma za prilagodbu 
ugljika na granicama (eng. Carbon border adjustment mechanism – CBAM mehanizam) te je dogovoreno da 
primjena prve faze CBAM mehanizma krene 1. listopada 2023. godine.


CBAM mehanizam dio je paketa za ostvarivanje klimatskih ciljeva Europske unije obuhvaćenih paketom 
zajedničkog imena ‘Spremni za 55 %’ (‘Fit for 55’). Cilj ovog mehanizma je smanjiti rizik od tzv. ‘istjecanja 
ugljika’. Kada govorimo o ‘istjecanju ugljika’ prije svega mislimo na aktivnosti koje kompanije u određenim 
industrijskim sektorima poduzimaju kao odgovor na velik broj klimatskih politika, a koje za rezultat imaju 
premještanje proizvodnje u zemlje s blažim ograničenjima emisija. Istovremeno, istovjetni proizvod se uvozi iz 

Kraj godine obilježen ambicioznim 
planovima 

https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/en/IP_21_3541
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tih zemalja u kojima je proizveden bez uvažavanja troškova za emisije stakleničkih plinova i stavlja na zajedničko 
tržište Europske unije. ‘Istjecanju ugljika’ bi moglo narušiti djelotvornost klimatskih politika Europske unije te 
dovesti do povećanja ukupnih emisija na globalnoj razini. Stoga, EU želi potaknuti zemlje međunarodne 
zajednice na usvajanje ambicioznijih politika vezanih uz smanjenje emisija stakleničkih plinova te time doprinijeti 
nastojanju zadržavanja prosječne globalne temperature na razini dogovorenoj Pariškim sporazumom.


CBAM mehanizam trebao bi osigurati da uvezeni proizvodi na područje Unije iz trećih zemalja, a koji dolaze iz 
sektora definiranim kao prioritet u tekstu Uredbe (to su električna energija, gnojiva, cement, željezo i čelik, 
aluminij te vodik) podliježu podmirenju troškova ugljika istovjetnih onima koje snose proizvođači u EU. To 
znači da će uvoznici ovih proizvoda i sirovina imati obvezu izvještavanja o emisijama nastalim prilikom 
proizvodnje te platiti za sve nastale emisije ekvivalentnu naknadu. Ova mjera posebno je usmjerena na poticanje 
dekarbonizacije uvezenih proizvoda na isti način kao što se to čini kod proizvoda iz EU. U konačnici, cilj je u 
CBAM uključiti sve sektore kod kojih postoji opasnost od ‘istjecanja’, čime bi se osnažila konkurentnost 
europskih proizvođača.


Nastojanja i aktivnosti Europske unije prate treće zemlje, a predstavnica HR PSOR-a Dijana Varlec, imala je 
priliku, na poziv Turske vlade, sudjelovati na stručnom skupu koji se bavio upravo temom CBAM-a, koji je održan 
u Ankari 6. i 7. prosinca 2022. godine. Turska vlada postavila si je naime ambiciozan plan da do 2024. godine 
uspostavi vlasti nacionalni sustav trgovanja emisijskim jedinicama. Takvim sustavom omogućili bi vlastitim 
proizvođačima da na tržište EU i dalje plasiraju proizvode iz prioritetnih sektora bez plaćanja dodatnih 
‘CO2 naknada’. Tursko gospodarstvo dodatno je dobilo ‘vjetar u leđa’ uslijed sankcija nametnutih Rusiji zbog 
ruske vojne intervencije u Ukrajini. Prema podatcima UNCTAD-a o robnoj razmjeni, vidljivo je kako je u pet 
sektora obuhvaćenih CBAM mehanizmom u 2019., Turska bila treći partner Europskoj uniji:





Izvor: UNCTAD based on UN COMTRADE 

Tijekom konferencije predstavljeni su podaci za prvih 10 mjeseci 2022. godine iz kojih je vidljivo kako je robna 
razmjena u navedenih pet sektora u tom periodu udvostručena. Interes gospodarstva za formiranjem 
nacionalnog sustava trgovanja emisijskim jedinicama svakako postoji, no nije još popuno jasno na koji će se 
način aktivnosti odvijati u tranzicijskom periodu (1. fazi) primjene CBAM mehanizma, koji će trajati do 2026. 
godine. Dodatno, kompanije su pokazale velik interes za izradom izvještaja o direktnim utjecajima, načinom 
izračuna emisija iz područja 1 i 2, ali i uvjeta kada se primjenjuje i područje 3 u izračunu emisija. U periodu 
održavanja Konferencije još uvijek nisu bila poznata posljednja stajališta Europskog parlamenta, no važnost 
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mehanizma prepoznata je u zemljama partnerima kao način očuvanja Europskih proizvodnih kompanija. 
Stoga ne čudi velik angažman Turske vlade i interes kompanija kojima je EU tržište primarno, čime je izražena 
i njihova želja za očuvanjem vlastite pozicije na tržištu.


Uz navedeno, Europski parlament raspravljao je u subotu, 17. prosinca o izmjenama Direktive 2003/87/EZ 
radi poboljšanja troškovno učinkovitih smanjenja emisija i ulaganja za niske emisije ugljika (EU ETS direktive). 
Europski parlament stavio je dodatni pritisak na kompanije koje su veliki potrošači energije, a time i veliki 
emiteri, da smanje vlastite emisije za 62 % do 2030. godine (u usporedbi s 2005. godinom). Ovaj prijedlog 
još je ambiciozniji u odnosu na prijedlog Europske komisije, a navedeni cilj želi se postići na način da se 
smanji ukupna količina dostupnih alokacija. Paralelno s uvođenjem CBAM mehanizma, postupno će se 
ukidati besplatne emisijske jedinice na način da se u 2026. godini njihova dostupnost smanji za 2,5 %, a 
potpuno ukidanje besplatnih emisijskih jedinica očekuje se u 2034. godini. Europski parlament smatra da 
ključni mehanizmi za pomoć industriji u smanjenju emisija jesu Inovacijski i Modernizacijski fond. Europski 
parlament predložio je dodatno osnaživanje ovih mehanizama i to na način da se Inovacijski fond osnaži s 
prihodima od dodatnih 125 milijuna emisijskih jedinica (porast sa sadašnjih 450 na 575 milijuna emisijskih 
jedinica), dok će Modernizacijski fond biti uvećan za dodatnih 2,5 % emisijskih jedinica. Ovime će se znatno 
povećati sredstva za projekte transformacije kompanija prema klimatskoj neutralnosti i njihova konkurentnost 
na međunarodnom tržištu. Valja posebno istaknuti da je Republika Hrvatska korisnik sredstava iz 
Modernizacijskog fonda te da kompanije s kvalitetnim projektima mogu aplicirati na natječaje koje uobičajeno 
u listopadu ili studenom objavljuje Ministarstvo gospodarstva i održivog razvoja (MINGOR). Više o 
Modernizacijskom fondu možete pronaći ovdje.


Konačno, oba teksta, i Uredbe i Direktive, još nisu službeno objavljena, no očekuje se njihova skora objava u 
službenom glasilu Europske unije. Bit će interesantno pratiti način implementacije CBAM mehanizma i 
njegovog utjecaja na proizvođače u Europskoj uniji. Pozivamo sve kompanije na pripremu kvalitetnih 
projekata, posebno u okviru dvaju programa MINGOR-a, ulaganje u korištenje obnovljivih izvora energije i 
ulaganje u mjere energetske učinkovitosti i visokoučinkovite kogeneracije, kako bi se što lakše postigli ciljeve 
smanjenja emisija stakleničkih plinova i kako bi se približili toliko željenom klimatski neutralnom gospodarstvu.


https://mingor.gov.hr/o-ministarstvu-1065/djelokrug/uprava-za-klimatske-aktivnosti-1879/modernizacijski-fond/8348
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U Regeneraciji u Zaboku je 12. prosinca, održano posljednje okupljanje Upravnog vijeća HR 
PSOR-a za 2022. godinu, ovoga puta u proširenom i prigodnom obliku. 

Predsjednika UV-a, Anđelko Švaljek, direktor Regeneracije, predstavio je poduzeće, a prisutni su imali priliku 
posjetiti proizvodnju i pogon otpadnog tekstila, kao i ReGaleriju, proizvodnju ukrasnih tepiha, ne rijetko 
povezanih s poznatim slikarima, arhitektima i umjetnicima.


Na Upravnom vijeću pristupila su i dva nova člana, Institut za razvoj i međunarodne odnose i DS Smith te 
im ovim putem želimo dobrodošlicu i uspješnu suradnju.


Također, Hrvatska poštanska banka potpisala je Povelju o raznolikosti i time se pridružila više od 90 
organizacija u Hrvatskoj koje su se obvezale poštivati osam ključnih točaka Povelje.


Održana 123. sjednica Upravnog 
vijeća HR PSOR-a 

https://www.hrpsor.hr/povelja-o-raznolikosti/
https://www.hrpsor.hr/wp-content/uploads/2020/04/TekstPovelja.pdf
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Povodom Međunarodnog dana ljudskih prava sudjelujemo kao partneri na završnom okruglom 
stolu na temu Workplace inclusion champion, dvogodišnjem projektom koji provodimo sa 
Slovenskom i Rumunjskom Poveljom o raznolikosti. 

Direktorica HR PSOR-a, Mirjana Matešić sa stručnjacima iz različitih područja upravljanja raznolikošću, 
sudjelovala je na okrugom stolu Workplace Inclusion Champion: ključ za transformaciju organizacijske kulture. 
Projekt “Workplace Inclusion Champion, WIC” je projekt koji je razvio HR PSOR (Povelja raznolikosti Hrvatska) 
s vodećim regionalnim partnerima iz Instituta Šentprima (Povelja raznolikosti Slovenija) i Carta Diversitatii din 
Rumunjska (Povelja raznolikosti Rumunjska).


Na okruglom stolu, Matešić je izjavila „ Da bi kompanije prešle na zelene inovacije, potreban je tim koji je 
raznolik.”


Lideri uključivosti na radnome 
mjestu: završna konferencija 
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U srijedu 30. studenoga 2022. godine, održana je rasprava o prijedlogu Pravilnika o ambalaži i 
otpadnoj ambalaži, plastičnim proizvodima za jednokratnu uporabu i ribolovnom alatu koji 
sadržava plastiku koji je u procesu savjetovanja sa zainteresiranom javnošću do 10. prosinca 

HR PSOR je u suradnji s Eko-ozrom d.o.o. organizirao raspravu o prijedlogu Pravilnika sa zainteresiranim 
dionicima i predstavnicima članica obiju organizacija i partnerskih poslovnih udruženja. Tijekom rasprave 
dionici iznijeli su stavove vezane uz prijedlog Pravilnika te su postigli konsenzus vezan uz podupiranje stavova 
različitih industrije (prehrambene, kemijske, građevne), s ciljem unaprjeđenja sustava gospodarenja otpadnom 
ambalažom i predmetima namijenjenim za jednokratnu uporabu.


Zaključeno je kako će se pripremiti zajedničko mišljenje koje će svim sudionicima rasprave biti dostavljeno i 
koje će do 10. prosinca biti upućeno u sustav savjetovanja. 

Održana rasprava o prijedlogu 
Pravilnika o ambalaži i otpadnoj 

ambalaži, plastičnim proizvodima za 
jednokratnu uporabu i ribolovnom alatu 

koji sadržava plastiku 
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Europska savjetodavna skupina za financijsko izvještavanje (EFRAG) usvojila je 16. 
studenoga 2022. godine ažuriranu verziju Europskih standarda izvještavanja o 
održivosti (ESRS). 

Standard ocrtava zahtjeve za dubinsko korporativno izvještavanje o upravljanju te nizu ekoloških i 
društvenih pitanja (ESG). Novi Standardi dio su europske Direktive o korporativnom izvještavanju o 
održivosti (CSRD) koju je Europski parlament usvojio prošlog tjedna, a čija objava u službenom listu 
se očekuje početkom prosinca.  Direktiva stupa na snagu 1. siječnja 2023. godine, s prvim 
izvještajnim razdobljem za godinu 2024., s prvim rokovima za objavu u 2025. godini. Cilj Direktive je 
ojačati zahtjeve za izvještavanje o održivosti prema postojećoj Direktivi o nefinancijskom izvještavanju 
(NFRD) kako bi se poboljšala korporativna odgovornost, kao i kvaliteta, dosljednost i usporedivost 
objavljenih informacija.


Europska savjetodavna skupina za 
financijsko izvještavanje (EFRAG) 

usvojila je Europski standard 
izvještavanja o održivosti (ESRS) 
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Tijekom razdoblja konzultacija od 100 dana, EFRAG je zaprimio velik broj komentara na prijedlog ESRS od 
različitih  dionika, prvenstveno putem online ankete. Na temelju povratnih informacija, neke od promjena 
usvojene su u konačnom tekstu ESRS a odnose se na:


• Veći opseg procjene materijalnosti će eliminirati potrebu za opravdavanjem i objašnjenjem izostavljanja 
određenih informacija.


• Kako bi se smanjilo vrijeme i troškovi prikupljanja podataka, broj zahtjeva za objavu smanjen je sa 136 
na 84, a broj informacija unutar objava smanjen je s 2161 na 1144. Razdoblja postupnog uvođenja 
(phase-in periods) također su uvedena za nekoliko zahtjeva za objavom podataka, a neki će zahtjevi 
biti premješteni u buduće sektorske standarde.


• Jedan od početnih 13 standarda (ESRS G1) eliminiran je radi usklađivanja s CSRD-om.


• Pristup lancu vrijednosti pojašnjen je s posebnim fokusom na značajnost informacija o lancu 
vrijednosti. Uvedeno je razdoblje postupnog uvođenja za informacije o lancu vrijednosti, što je također 
usklađeno s CSRD-om.


Specifične promjene koje su napravljene u svakom ESRS-u možete pronaći ovdje.


https://www.efrag.org/Assets/Download?assetUrl=%2Fsites%2Fwebpublishing%2FMeeting%20Documents%2F2211141505388508%2FEFRAG%20Cover%20Note%20221115%20Approval%20of%20draft%20ESRS%20Set%201.pdf
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COP27 – Konferencija UN-a o klimatskim promjenama zatvorena je jučer, 20. studenoga 
2022., potpisivanjem Sporazuma o financiranju “gubitaka i štete” za ranjive zemlje teško 
pogođene klimatskim katastrofama 

Stav zemalja u razvoju, da je potrebno osnovati fond za spašavanje i obnovu društvene i fizičke infrastrukture 
pogođene i uništene ekstremnim vremenskim nepogodama usvojen je, te je Fond tijekom konferencije 
osnovan, međutim nije postignut dogovor o tome kako i iz kojih izvora osigurati njegovo financiranje. António 
Guterres, glavni tajnik UN-a izjavio je da je kako je uspostava Fonda o gubicima i šteti korak prema uspostavi 
pravednosti te je pozdravio odluku o njegovoj osnivanju.


Tijekom konferencije raspravljalo se o obvezi postupnog smanjenja korištenja svih fosilnih goriva, ne samo 
ugljena (odluka donesena na konferenciji pošle godine), no zajednički dogovor nije postignut. Bez obzira na 
činjenicu kako stranke COP-a nisu prihvatile niti jednu značajnu odluku, zemlje potpisnice ustrajne su u 
zajedničkom djelovanju prema trenutnom, dubokom, brzom i održivom smanjenju globalnih emisija 
stakleničkih plinova u svim primjenjivim sektorima, uključujući kroz povećanje energije s niskim emisijama i 
obnovljive energije.


Raspravljalo se o ograničavanju globalnog zagrijavanja na 1,5 °C budući da izvještaj o postignutim 
smanjenjima pokazuju kako zemlje potpisnice značajno zaostaju za ciljem definiranim Pariškim sporazumom. 

Trebamo li slijediti primjer Grete 
Thunberg kada je riječ o COP 

konferencijama? 
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Stoga se tražilo brzo i trajno smanjenje globalnih emisija stakleničkih plinova od 43% do 2030. u odnosu 
na razine 2019. godine, no zajednička obveza nije definirana već će se o navedenom raspravljati na 
budućim konferencijama. Važno je istaknuti kako je globalna zajednica trenutno na pola puta do 2030. i 
ciljeva definiranih Pariškim sporazumom, a rezultati pokazuju kako značajno zaostajemo u provedbi mjera 
koje bi trebale osigurati klimatsku neutralnost. Kako je na to reagirala klimatski osviještena javnost 
najbolje oslikava mišljenje Guardiana: “Kada se bude pisala povijest klimatske krize, u kojem god svijetu 
da nas čeka, COP27 će se smatrati trenutkom kada je umro san o održavanju globalnog zagrijavanja 
ispod 1,5 °C.”


Tijekom konferencije postavljeni su temelji za izvještavanje o postignutim ciljevima, a posebno bi istaknuli:


• Predstavljen je Prvi izvještaj visoke stručne radne skupine o preuzetim obvezama za klimatsku 
neutralnost s 10 preporuka kako dalje s posebnim naglaskom na sprječavanje 
klimatskog greenwashinga


• Usvojen je Glavni plan za ubrzavanje dekarbonizacije industrije s naglaskom na pet glavnih sektora 
– energije, cestovnog prometa, čelika, vodika i poljoprivrede


• Predstavljen je Izvršni akcijski plan za inicijativu Early Warnings for All, kojim se želi 
uspostaviti sustav ranog upozoravanja od potencijalnih velikih prirodnih nepogoda te kojim će se 
usmjeriti nova ciljana ulaganja od 3,1 milijarde USD između 2023. i 2027.,


• Bivši potpredsjednik SAD-a i klimatski aktivist Al Gore, uz potporu glavnog tajnika UN-a, predstavio 
je novi nezavisni alat za izvještavanje o emisijama stakleničkih plinova koji je izradila 
koalicija Climate TRACE.


• Ovo je bio prvi COP koji je imao dan posvećen poljoprivredi, koja pridonosi trećini emisija 
stakleničkih plinova i trebala bi biti ključni dio rješenja. Egipatsko vodstvo također je najavilo 
pokretanje inicijative Hrana i poljoprivreda za održivu preobrazbu ili FAST, kako bi se poboljšala 
količina i kvaliteta klimatskih financijskih doprinosa za transformaciju poljoprivrede i prehrambenih 
sustava do 2030. godine.


Bez obzira na postignute dogovore, a uzevši u obzir da moderna društva ne provode aktivnosti u cilju 
postizanja transformacije prema klimatskoj neutralnosti željenim tempom (Izvješće o smanjenju emisija 
2022), moramo zaključiti kako godišnji sastanak zemalja potpisnica bez poduzimanja konkretnih akcija i 
donošenja teških odluka vezanih uz primjenu mjera za postizanje klimatske neutralnosti, više nema 
smisla.


Je li Greta Thunberg u pravu kada bojkotira ovakav skup? Prosudite sami.


Ostale informacije o konferenciji COP-27 možete pročitati na web stranici UNCC.


https://www.theguardian.com/environment/2022/nov/20/cop27-summit-climate-crisis-global-heating-fossil-fuel-industry
https://climatechampions.unfccc.int/breakthrough-agenda/
https://news.un.org/en/story/2022/11/1130277
https://public.wmo.int/en/earlywarningsforall
https://news.un.org/en/story/2022/11/1130372
https://www.fao.org/3/cc2186en/cc2186en.pdf
https://www.unep.org/resources/emissions-gap-report-2022
https://www.unep.org/resources/emissions-gap-report-2022
https://news.un.org/story/2022/11/1130832
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Izvor fotografije: Svjetska banka u Hrvatskoj  
Piše: Dĳana Varlec 

Završna konferencija projekta “Kružno gospodarstvo i gospodarenje otpadom u Hrvatskoj” 
održana je 16. studenoga 2022. godine 

Projekt je u posljednje dvije godine provodilo Ministarstvo gospodarstva i održivog razvoja uz pomoć 
Svjetske Banke u Hrvatskoj i sufinanciranjem sredstvima Kohezijskog fonda Europske unije.


Cilj projekta bio je pružiti potporu Hrvatskoj u prelasku na kružno gospodarstvo uz punu primjenu održivih 
principa u gospodarenju otpadom te primjenu koncepta kružnosti u budućem Planu gospodarenja 
otpadom Republike Hrvatske za razdoblje 2023.-2028.


Kroz aktivnosti projekta identificirani su prioritetni sektori za prelazak na kružno gospodarstvu te je 
pripremljen Akcijski plan za kružno gospodarenje građevnim otpadom 2023. – 2027. Više informacija o 
provedenim aktivnostima, prezentacije i dokumenti pripremljeni u sklopu projektnih aktivnosti dostupni su 
na stranici projekta.


Ministarstvo gospodarstva i održivog 
razvoja provelo je projekt  

‘Kružno gospodarstvo i gospodarenje 
otpadom u Hrvatskoj’ 

https://www.worldbank.org/en/country/croatia/brief/croatia-circular-economy-approaches-in-solid-waste-management#1


GiO gospodarstvo i održivost broj 71-72

14

Novi Akcijski plan za kružno gospodarstvo obuhvatit će sektore proizvodnje građevnog materijala i 
graditeljstva, proizvodnja tekstila, jednokratnih plastičnih materijala i bio-otpada (otpada od hrane), a 
obuhvatit će aktivnosti usmjerene na sprječavanje nastanka otpada te povećavanja odvojenog 
sakupljanja i reciklaže vrijednih materijala.


U svim aktivnostima projekta aktivno je sudjelovao Hrvatski poslovni savjet za održivi razvoj, a pratiti će i 
objavu Akcijskog plana u sustavu savjetovanja sa zainteresiranom javnošću , razvoj strateških i 
provedbenih dokumenata čiji je utjecaj na poslovanje članova HR PSOR-a od značaja.
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U utorak 8. studenoga 2022. godine, održali smo 2. po redu raspravu o EFRAG-ovim 
smjernicama za izradu izvještaja o korporativnoj održivosti. 

Tijekom rasprave direktorica HR PSOR-a Mirjana Matešić ukratko je pojasnila ESRS 1 (opća načela i zahtjeve 
izvještavanja) te je detaljno prezentirala opće, strateške i upravljačke zahtjeve za izradu korporativnih 
izvještaja, procjenu materijalnosti utjecaja, rizika i prilika definiranih u ESRS 2, što je bila podloga za raspravu 
koja je uslijedila.


U očekivanju usvajanja EFRAG-ovih smjernica, pripremamo se za sljedeću raspravu o tematskim 
smjernicama.


Održali smo 2. raspravu o  
EFRAG-ovim smjernicama za 

izradu izvještaja o korporativnoj 



GiO gospodarstvo i održivost broj 71-72

16

Direktorica Hrvatskog poslovnog savjeta za održivi razvoj, dr.sc. Mirjana Matešić, 
sudjelovala je na 4. Financijskoj Konferenciji u utorak 25.10.2022. 

Matešić je dala kratki uvid u same početke projekta HRIO – Hrvatski indeks održivosti, koji je nastao prije 
15. godina u suradnji s Hrvatskom Gospodarskom Komorom. Nekadašnji Indeks DOP-a, danas HRIO, je 
jedina metodologija u Hrvatskoj koja omogućuje sveobuhvatan uvid u održivost poslovnih praksi, osvrt na 
usklađenost s najnovijim odredbama Europske unije te usporedbu s praksama drugih hrvatskih poduzeća


U svom izlaganju, Matešić je izjavila da poduzeća ne mogu biti održiva ako im nedostaju fundamentalni 
elementi upravljanja i donošenja održivih poslovnih odluka. Naglasila je da HRIO stavlja naglasak na 
upravljačke procese i načine kako se stvara vrijednost poduzeća koja ne šteti okolišu, dok je filantropija 
tek dodatak.


Objasnila je metodologiju i rezultate ovogodišnjeg HRIO natječaja, koji su ukazali na znatan nedostatak 
interesa i aktivnosti javnih poduzeća. Pojasnila je kako su kratkoročni interesi vodstva poduzeća jedan od 
razloga zašto se ne favoriziraju investicije u održivost koje su u pravilu dugoročni proces.


Direktorica HR PSOR-a dr.sc. 
Mirjana Matešić – metodologija i 

rezultati HRIO natječaja 
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Matešić je naglasila kako je održivost tema koja se provlači kroz sve sektore te zato mora biti na pročelju 
svih poslovnih odluka ako poduzeća žele konkurirati na tržištu. Stoga, HRIO je prvenstveno edukativni 
alat s kojim poduzeća mogu evaluirati svoje poslovne prakse i time pronaći potencijalna područja za rast i 
razvoj ka društveno odgovornom i održivom poslovanju.





Ovogodišnje pobjednike, kao i sami upitnik, informacije i individualne konzultacije o HRIO-u, možete 
pronaći na web stranci HR PSOR-a.


https://www.hrpsor.hr/hrio/


GiO gospodarstvo i održivost broj 71-72

18

Novo vodstvo Upravnog vijeća HR PSOR-a 

U PwC-u je 24. listopada održana 122. sjednica UV-a HR PSOR-a na kojoj se, već tradicionalno na godišnjoj 
razini, izabralo novo vodstvo. Dosadašnji predsjednik UV-a, Saša Muminović, inače predsjednik Uprave 
AquafilCRO, izabran je za dopredsjednika, za dopredsjednicu je izabrana članica uprave JGL-a Dorotea 
Pernjak Banić, a za predsjednika UV-a izabran je Anđelko Švaljek direktor Regeneracije.




Na sjednici su primljena i dva nova člana L’Oréal Adria i Odvjetnički ured Josip Konjevod te im ovim purem 
želimo dobrodošlicu. Novoizabrani predsjednik UV-a je izjavio kako sa svakim novim članom, bez obzira radi li 
se o multinacionalnoj kompaniji ili maloj, jačamo i širimo ideju održivog poslovanja.

Upravno vijeće HR PSOR-a 
izabralo novo vodstvo i primilo dva 

nova člana 
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S današnjim danom je krenula Konferencija o održivom razvoju, nezaobilazna stanica za 
sve kojima je cilj da se gospodarstvo i društvo razvijaju na temeljima održivosti. Središnja 
tema konferencije je izvještavanje o održivosti temeljem nove europske direktive. 

Izazovi transformacije gospodarstva uvjetovanih klimatskim promjenama i njihov utjecaj na poslovanje 
temeljeno na održivosti, kao i način informiranja zainteresirane javnosti kroz izvještaje o održivosti, te koje 
društveno odgovorne aktivnosti provode poduzeća teme su ovogodišnje 14. konferencije o održivom 
razvoju. Konferencija se održava 4. i 5. listopada u Hotelu Esplanade Zagreb s prijenosom uživo putem 
YouTube kanala. Ovom prigodom će se dodijeliti i nagrade Hrvatskog indeksa održivosti – HRIO 
najuspješnijim hrvatskim poduzećima u primjeni održivih praksi.


Kao i prethodnih godina, na konferenciji će sudjelovati istaknuti domaći i strani stručnjaci te predstavnici 
vodećih hrvatskih i međunarodnih kompanija koji će govoriti o korporativnim izvještajima o održivosti, 
novoj obvezi za sva velika poduzeća. Razgovarati će se o pripremi novih standarda za izradu izvještaja, 
kao i obvezama i uvjetima za poduzeća kako bi njihovo poslovanje bilo usklađeno s novim zahtjevima. 
Sudionici konferencije dobiti će priliku čuti preporuke stručnjaka vezane uz prilagodbu i transformaciju 
poslovanja te vidjeti primjere dobrih praksi u postizanju održivosti.


15. put dodijeljene nagrade HRIO 
u sklopu 14. Konferencije o 

održivom razvoju 
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Već tradicionalno, Konferencija o održivom razvoju započet će dodjelom nagrada Hrvatskog indeksa 
održivosti – HRIO, prethodno poznatog kao Indeks DOP-a. HRIO je metoda procjene dobrovoljnih praksi 
održivosti hrvatskih poduzeća, a razvijena je u partnerstvu Hrvatskog poslovnog savjeta za održivi razvoj 
(HR PSOR) i Hrvatske gospodarske komore (HGK), te se dodjeljuje uz podršku Hrvatske udruge 
poslodavaca (HUP).


Ovogodišnji dobitnici glavnih HRIO nagrada su:


1. U kategoriji Velikih poduzeća, dobitnik nagrade je: Heineken Hrvatska d.o.o. 

2. U kategoriji Srednjih poduzeća, dobitnik nagrade je: HiPP Croatia d.o.o. 

3. U kategoriji Malih poduzeća, dobitnik nagrade je: Hrvatski kišobran d.o.o. 

4. U kategoriji Javnih poduzeća, dobitnik nagrade je: Odašiljači i veze d.o.o. 

Dobitnici HRIO nagrada za pojedino tematsko područje su:


1. Za područje Održivo korporativno upravljanje, dobitnik nagrade je: Ericsson Nikola Tesla d.d.


2. Za područje Upravljanje okolišem, u grupi uslužnih poduzeća, dobitnik nagrade je: Kaufland 
Hrvatska k.d., dok je u grupi proizvodnih poduzeća, dobitnik nagrade Sato d.o.o.


3. Za područje Radna okolina, dobitnik nagrade je: Jamnica plus d.o.o.


4. Za područje Odnosi sa zajednicom, dobitnik nagrade je: Hrvatski telekom d.d.


5. Za područje Ljudska prava, dobitnik nagrade je: Holcim (Hrvatska) d.o.o. 

6. Za područje Dječja prava, dobitnik nagrade je: AD Plastik d.d.


7. Na kraju, nagrada za Najveći napredak u odnosu na prošlu godinu, dodjeljuje se poduzeću Ytres 
d.o.o. 

Direktorica Hrvatskog poslovnog savjeta za održivi razvoj Mirjana Matešić poziva sve, a posebno 
predstavnike gospodarstva da se pridruže konferenciji koja se bavi temama interesantnim korporativnom 
sektoru, odnosno koje govore kako gospodarstvo može dati svoj doprinos održivosti. „Ove godine fokus je 
na izvještavanju o održivosti temeljem nove europske direktive, tim povodom smo okupili stručne keynote 
govornike i paneliste, od kojih bi izdvojila dr. Maríu Mora i dr. Sigurta Vitolsa, članove radne skupine 
EFRAGA koji su radili na novim smjernicama o održivosti, te će nam iz prve ruke moći prenijet očekivanja. 


Tu je i dr. Janez Potočnik, ekspert za okoliš koji je bio i povjerenik u Europskoj komisiji za okoliš, te ga 
smatramo stručnim da podijeli s nama stavove i iskustva u ovoj temi. Podijeliti ćemo i nagrade za 
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najodgovornije gospodarstvenike – HRIO, koji se biraju putem indeksa održivosti koji smo osmislili po 
stručnoj metodi koju volimo isticati, a svi dobitnici udovoljavaju zaista složenim kriterijima.“


Konferencija o održivom razvoju godišnji je događaj u organizaciji Hrvatskog poslovnog savjeta za održivi 
razvoj (HR PSOR) koji okuplja stručnjake iz gospodarstva čiji je fokus na društveno-odgovornom poslovanju 
i održivosti, korporativne menadžere i organizacijske lidere predvodnike u transformaciji prema održivosti. 
Ovogodišnja, 14. Konferencija o održivom razvoju, održat će se pod pokroviteljstvom predsjednika 
Republike Hrvatske, koji će se ujedno i obratiti prisutnima te resornih ministarstava: Ministarstva 
gospodarstva i održivog razvoja, Ministarstva regionalnog razvoja i fondova Europske unije, Ministarstva 
rada, mirovinskog sustava, obitelji i socijalne politike, Ministarstva znanosti i obrazovanja, Ministarstva 
vanjskih i europskih poslova, Ministarstva turizma i sporta i Grada Zagreba.
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Veliki zahtjevi usmjereni prema poduzećima, a koji porizlaze iz velikog broja podzakonskih 
akata, izazov su i za poduzeća ali i za državne institucije 

Jučer, 15. rujna, direktorica Hrvatskog poslovnog savjeta za održivi razvoj – HR PSOR dr, sc, Mirjana 
Matešić moderirala je prvi plenarni panel „Europski zeleni plan – implikacije za procese donošenja 
odluka“, 5. europske i regionalne konferencije „Okolišne procjene i Europski zeleni plan ’22“ koja je 
danas započela u Vodicama u organizaciji Hrvatske udruge stručnjaka zaštite prirode i okoliša (#HUSZPO).


Riječ je o konferenciji koja se primarno bavi temama iz područja zaštite prirode i okoliša, a ove godine prvi 
panel je otvorio temu Europskog zelenog plana i izazova vezanih uz primjenu i provedbu zakonodavnog 
okvira koji iz njega proizlaze. Mirjana Matešić istaknula je kako je strateški dokument dobro postavljen, no 
kako ‘tsunami’ podzakonskih akata koji je uslijedio predstavlja velik izazov za poduzeća u smislu 
prilagodbe i usklađivanja poslovanja sa zahtjevima postavljenim u novim zakonodavnim dokumentima. Na 
kraju panela je zaključeno kako je potrebno zajedničko djelovanje svih dionika, administrativna 
rasterećenja, institucionalno osnaživanje te udruživanje snaga s ciljem postizanja željenih učinaka.


Panel je bio dobar uvod u 14. konferenciju o održivom razvoju koja će se u organizaciji HR PSOR-a 
održati 4. i 5. listopada.


EZP i izazovi s kojima se susreću 
poduzeća u usklađivanju 

poslovnih procesa 

https://www.hrpsor.hr/
https://www.linkedin.com/feed/hashtag/?keywords=huszpo&highlightedUpdateUrns=urn%3Ali%3Aactivity%3A6976084689350459392
https://www.hrpsor.hr/konferencija-o-odrzivom-razvoju-2022/
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Izvor: Glas Slavonĳe 10.-11. rujna 2022  

Ako su kazne male veći broj pojedinca prihvatit će rizik da bude uhvaćen 

Koncept društveno odgovornog poslovanja osmišljen je kako bi kompanijama pomogao da prate i 
upravljaju svojim utjecajima na društvo i okoliš koji nastaju kao posljedica poslovanja, uporabe proizvoda 
ili odlaganja otpada nakon uporabe. Cilj je poboljšati pozitivne utjecaje kao i prevenirati negativne kako bi 
se smanjile štete za okoliš i pronašli novi načini doprinosa društvu – kaže dr. sc. Mirjana Matešić, 
direktorica Hrvatskog poslovnog savjet za održivi razvoj u Glasu Slavonije, 10. i 11. rujna.


Cijeli članak možete pročitati ovdje.

Neodgovorno poslovanje proizlazi 
iz neodgovornog upravljanja i tu 

leži problem korupcije 

https://www.glas-slavonije.hr/503177/11/Matesic-Ako-su-kazne-male-veci-broj-pojedinaca-prihvatit-ce-rizik-da-budu-uhvaceni
http://xn--koncept%20drutveno%20odgovornog%20poslovanja%20osmiljen%20je%20kako%20bi%20kompanijama%20pomogao%20da%20prate%20i%20upravljaju%20svojim%20utjecajima%20na%20drutvo%20i%20okoli%20koji%20nastaju%20kao%20posljedica%20poslovanja%2C%20uporabe%20proizvoda%20ili%20odlaganja%20otpada%20nakon%20uporabe-n97cnbyhpa.xn--%20cilj%20je%20poboljati%20pozitivne%20utjecaje%20kao%20i%20prevenirati%20negativne%20kako%20bi%20se%20smanjile%20tete%20za%20okoli%20i%20pronali%20novi%20naini%20doprinosa%20drutvu%20%20kae%20dr-dyw542gxcram0b254cby50q.%20sc.xn--%20mirjana%20matei%2C%20direktorica%20hrvatskog%20poslovnog%20savjet%20za%20odrivi%20razvoj%20u%20glasu%20slavonije%2C%2010-2xn377fhtd.%20i%2011.%20rujna.xn--%20cijeli%20lanak%20moete%20proitati%20ovdje-wgft514c/
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Zagreb, 2023.


